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HIREK
EBBEN A SZÁMBAN:

Családok	évét	hirdettek
a	Magyar	Kultúra	Napján

Családok évét hirdetett az A� csi Bartók Béla Művelődési 
Ház 2024-re. Az év során családbarát és i�júsági rendezvé-
nyekre helyezik majd a hangsúlyt az ácsi művelődési házban, 
sőt egy ehhez kapcsolódó játékra is invitálják majd a lakos-
ságot – jelentette be Balogh Attila, az intézmény megbıźott 
igazgatója a Magyar Kultúra Napján elmondott köszöntő-
jében.

A művelődési házba hıv́ták az érdeklődőket és a klasszikus 
zene kedvelőit a Magyar Kultúra Napján. Az eseményen az 
intézmény vezetője köszöntötte a résztvevőket, aki kiemelte, 
hogy rendkıv́ül tartalmas évet zártak. Balogh Attila hozzátette 
– büszke a településre és az itt élő közösségekre.

- Kimondottan büszke vagyok azokra a programjainkra, 
kezdeményeséseinkre /és több ilyen is van/, amelyeket mi 
indıt́ottunk el, mi adtunk neki formát, módszertant a régió-
ban és tőlünk vették át nagy városi és megyei szintű intéz-
mények is.  – emelte ki Balogh Attila.

A köszöntőt követően a Napsugár Művészeti Iskola A� cson 

tanıt́ó művésztanárai adtak koncertet. Molnár Johanna fa-
gott-, Németh Zsó�ia klarinét- és Dere Máté zongoraművész a 
19-20. századi és kortárs zeneszerzők műveiből adtak ıźelı-́
tőt. A zenei utazás során töbek között Liszt Ferenc, Kodály 
Zoltán, Bartók Béla, Klebniczki György, Lendvay Kamilló, 
Járdányi Pál, Szak Péter és Kovács Béla munkásságából ismer-
hettünk meg egy-egy tételt.

Nem titkolt célja volt a művelődési háznak, hogy azoknak 
is örömet szerezzenek, akik fogékonyak a magasabb szintű 
kulturált szórakozásra. Az utóbbi években kevesebb szerep 
jutott a komolyzenének a településünkön, ıǵy ezen is szeret-
nénk a jövőben változtatni – hangzott el az igazgatói köszön-
tőben.

Azok a gyerekek pedig, akik kedvet éreznek a hangszeres 
tudás, a zeneelmélet vagy egyéb művészeti ágak, például a 
képzőművészet vagy a tánc elsajátıt́ására, májusban érdek-
lődhetnek majd a Napsugár Művészeti Iskola szeptembertől 
induló képzéséiről.

Pauer Gergely

Városháza Visszapillantó
a tavaly év végi eseményekre

Portré: Rácz Dorottya
Bóbita Óvoda hírei

Értéktárunk
Emlékezünk a II. világháború 

hőseire
Közlemények Búcsúzunk

Közelgő események
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Városházi Hírek
Balogh Attila programszervezőt bízza meg az Ácsi Bartók Béla 
Művelődési Ház, Könyvtár és Városi Sportcsarnok Szervezeti 
és Működési Szabályzatában foglalt helyettesítési rend alap-
ján az Ácsi Bartók Béla Művelődési Ház, Könyvtár és Városi 
Sportcsarnok intézményvezetői feladatainak ellátásával. A 
vezetői megbízás határozott időre, 2024. január 1-től 2024. 
április 30-ig szól.

· A képviselő-testület határozott arról, hogy 2023. 
december 12-től az ácsi 0421/22 helyrajzi számú terület 
elnevezése Invest park.

· Döntés született a 2024. évi Ácsi Városi Vigasságokon 
fellépő előadókról és azok tiszteletdíjairól.

· Elfogadásra került az Ácsi Bóbita Óvoda alapító ok-
iratának módosítása és az egységes szerkezetű alapító okirat. 

Ács Város Önkormányzatának Képviselő-testülete 2023. 
december 11-én tartotta soron következő testületi ülését, 
melyet a helyi kábel TV is közvetített. A Képviselő-testületi 
ülést megelőzően az anyagok kiküldésre kerültek a képviselők 
részére.

2023. december 11-i testületi ülés

· Elfogadásra került a 2023. évi költségvetésről szóló 
3/2023. (II.14.) önkormányzati rendelet módosítása, valamint 
a szociális és gyermekvédelmi ellátások helyi szabályozásáról 
szóló 17/2022. (X.4.) önkormányzati rendelet módosítása, 
mely szerint 2024. január 1. napjától az óvodai és a bölcsődei 
gyermekétkeztetés ingyenes lesz minden kisgyermek részére. 
Erre vonatkozóan majd a szülőnek nyilatkoznia kell.

· A Képviselő-testület döntött arról, hogy továbbra is 

Több forrásból is értesítés érkezett 
az önkormányzathoz, hogy a városban az 
elmúlt időszakban több betörés is tör-
tént.

Elsőként a Polgárőrség vezetője for-
dult hozzám tájékoztatással, majd az 
általa elmondottakat Rendőrkapitány 
Úr megerősítette. Elmondta, hogy bizo-
nyos bűnözői körök mozgása okozza a 
környéket – nem csupán Ácsot – érintő 
problémát, s nem minden esetben helyi, 
hanem a kábítószerfogyasztással kap-
csolatban álló és ennek folytán a tele-
pülések között mozgó elkövetőkkel 

találkoztak, a még felderítést igénylő 
eseteken dolgoznak.

Az ácsi polgárőrség vezetője beszá-
molt az általuk végzett munkáról, a szo-
rosabb együttműködés indult közöttük, 
Kapitány Úr a járőrök, a polgárőrség, 
pedig a szolgálatot teljesítő önkéntesek 
létszámát emelte meg. A polgárőrök a 
hozzájuk csatlakozott önkéntesekkel 
folyamatosan minden éjjel járőröznek. 

Bízom benne, hogy mindezek az 
intézkedések visszaszorítják a vagyon 
elleni cselekményeket. 

Sajnálatos, hogy a betörések a kábí-

tószerfogyasztással kapcsolatban áll-
nak, és nemcsak ácsi, hanem a környező 
településekről is érkeznek rossz szándé-
kú emberek – kaptam a tájékoztatást.

Mivel nagyon fontos a megelőzés, 
kérjük a lakosságot, hogy zárják értékei-
ket, illetőleg más eszközökkel is próbál-
ják védeni vagyonukat.

Köszönöm a polgárőrök és a civilek 
áldozatos és segítőkész munkáját!

Dr. Szentirmai István
polgármester

Még szorosabb összefogás indult a rendőrség
és a polgárőrök között

a vagyon elleni bűncselekmények visszaszorítására
Fotó: opsz.hu
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Kisvonattal is jöhettek az Ácsi Adventre

Minden év végén az egyik legjobban 
várt közösségi esemény az Ácsi Advent. 
Idén sem volt ez másképp. Az izgalom-
ból a szervezőknek is kijut bőven, hiszen 
december derekán szabadtéri rendez-
vényt álmodni nem kis feladat. Szeren-
csére az égiek velünk voltak ezúttal is és 
remek hangulatú délutánt sikerült ösz-
szehoznunk a civil szervezetek közremű-
ködésével. Sokak nagy örömére kisvonat 
is közlekedett az egyes városrészek érin-
tésével, így még többen juthattak el a 
Zichy parkba.  

Elsőként most is az Adventi Angyalok 
és a Bakancsosok érkeztek, akik nekilát-
tak a sütő-főző sátrak felállításának. 
Eközben a művelődési ház önkéntesei a 
park berendezéséről gondoskodtak. 
Megérkeztek a bárányok is a karámba a 
szamarunk nagy örömére, aki már na-
gyon vágyott a társaságra. Miután a kéz-
művesek is elfoglalták a helyeiket, szo-
kás szerint megnyitottuk a programot.

Népszerű volt a karácsonyi bögre, 
amibe a Bakancsosoknál forró tea vagy 
forralt bor dukált. A Szilaj Motorosok ez-
úttal az édesszájúaknak kedveskedtek 
helyben sült gofrival, ami jól esett az 
Adventi Angyalok sült kolbásza után. A 
polgármesteri hivatal épületéből íny-
csiklandó sült alma illat szállingózott a 
parkba, nem csoda, hiszen a hivatali dol-
gozók is készültek az eseményre.

Az enni és innivalók mellett számos 
helyi és környékbeli kézműves érkezett, 
akik meleg szívvel kínálták portékáikat. 
Volt aki zsákbamacskával készült, volt, 
aki fagyöngyöt szedett, sokan karácso-
nyi dekorációkat hoztak és természete-
sen őstermelők is kilátogattak a parkba 
házi készítésű, kézműves termékeikkel. 
A kiváló mézek ebben az időszakban is 
nagyon jó hatással vannak a szerveze-
tünkre, de ha valaki fázott, akkor elég 
volt csak belekóstolni a legerősebb 

Áchili termékbe, és máris érezhettünk 
testünkben a tűz melengető jelenlétét.

Kísérőprogramból sem volt hiány. A 
harmadik adventi gyertyagyújtást az 
Ácsi Gárdonyi Géza Általános Iskola 2. c 
osztályos tanulói tették emlékezetessé 
betlehemi játékukkal, de meghallgat-
hattuk dr. Szentirmai István polgármes-
ter ünnepi gondolatait is. A gyerekeket a 
Bábuci Bábszínház karácsonyi meséje 
várta a művelődési házban, valamint a 
program zárásaként az Őrzők együttes 
ünnepi műsorát tekinthették meg az 
érdeklődők.

Sokan elmondták, hogy mennyire 
örültek az adventi fényeknek a parkban, 
amit külön köszönünk a városüzemelte-
tésnek. Az Ácsi Advent szintén egy olyan 
közösségi összefogással megvalósuló 
esemény, amely példaértékű lehet min-
denki számára. Nem teszünk kísérletet 
arra, hogy felsoroljunk mindenkit, aki 
kivette a részét a szervezésből, inkább 
csak megköszönjük minden segítőnknek 
és helyi szervezetnek, csoportnak.

Emellett köszönjük a Magyar Nemze-
ti Vidéki Hálózat támogatását is, vala-
mint Nagy Tamás alpolgármester úr köz-
benjárását és segítségét. A művelődési 
ház Facebook oldalán rengeteg fotót 
találnak az Ácsi Adventről, talán jó érzés 
egy kicsit visszatekinteni az adventi 
időszakra, innen a farsang közepéről.

BALOGH ATTILA
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A valódi világban történő személyes kapcsolatoknak 
rendkívül fontos szerepe van

Mozgalmas volt 2023 a közösségi és  kulturális programok terén. Mind a Művelődési Ház, mind a civilek 
sokat tettek azért, hogy ne teljen unalmasan az év. Alpolgármesterként Nagy Tamás is több esemény 
ötletadója, szervezője volt, mert azt vallja: a közösségek szerepe minden eddigitől fontosabb, s bár jó irányba 
mutat, mert remek szakember van Ácson a közművelődés élén, de a családok szerepét erősítő egyéni 
kezdeményezéseknek is helye lehet.
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KÖSZÖNET NYILVÁNÍTÁS Szépkorú köszöntése

2023 decemberében A� cs Város 
Képviselő Testület nagy-lelkű 

gesztustának köszönhetően az ácsi 
bölcsődés gyermekek ingyenesen 

étkezhetnek az A� csi Pitypang 
Bölcsődében 2024.01.02.-tól.

Az A� csi Pitypang Bölcsőde dolgozói és a 
gyermekek szülei ezúton szeretnék 

köszönetüket kifejezni A� cs Város 
Polgármestere és A� cs Város Képviselő 

Testülete felé az ingyenes 
gyermekétkeztetés lehetőségéért.

Isten éltesse a 90 éves
KECSKE� S JO� ZSEFNE� ,

szül.: Forgács Irént! (1934.01.15.)      



A Miskolci Egyetem független szakértői is megvizsgálták
az ácsi katódanyag-gyárban használatos anyagokat
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Elmondta: a területen zajló archeoló-
giai feltárás egy 12. századi település 
nyomaira bukkant, 7-8 vert falú ház nyo-
maival. A házakban, hulladéktároló göd-
rökben főként fazekak és bográcsok tö-
redékei kerültek elő, őrlőkövek, malom-
kövek és a sok állatcsont mellett. A le-
leteket a Tatai Múzeum kapja meg, de a 
környező települések kérelmezhetik, 
hogy helyi tárlatokat mutathassanak be 
a leletekből.

Fülöp Ferenc ismertette a Miskolci 
Egyetem laborjában végzett, független 
szakértői vizsgálat eredményét is. A 
labor mind az üzemben használt alapa-
nyagot, mind a gyártott terméket vizs-

gálva megállapította: egyik anyag sem 
éghető vagy robbanásveszélyes. Az 
eredményekről a BAMO a katasztrófa-
védelmet is tájékoztatta, és ezek alapján 
– veszélyességi fokozatot tekintve – a 
cég téglagyár kategória besorolást kér-
het az üzemre.

A munkaterületen a katódanyag-
gyárban készülő termékeket később fel-
használó BMW szakemberei is látoga-
tást tettek nemrégiben, hogy tájékozód-
janak a munkafolyamatok előrehaladá-
sáról, és elégedetten állapították meg, 
hogy az építkezés – kis csúszással ugyan, 
de – megfelelően halad. A 900 új mun-
kahelyet teremtő ácsi katódanyag-gyár 
2025 második felében kezdheti meg a 
termelést. A világ legfejlettebb és leg-
modernebb gyártási technológiáját al-
kalmazva olyan partnereket szolgál majd 
ki, mint a BMW vagy a Volkswagen.

Bővebb információ:
press@nestcom.hu

Megtartotta decemberi ülését az ácsi 
katódanyaggyár-beruházás kapcsán lét-
rehozott munkabizottság. A testület 
tagja többek között az ácsi polgármes-
ter, a jegyző, több képviselő, a környező 
települések polgármesterei, a helyi civil 
szervezetek képviselői, valamint az 
Ácson 1,3 milliárd eurós beruházással 
katódanyag-gyárat építő BAMO Techno-
logy Hungary Kft. is. Az ülésen a vállalat 
képviselője tájékoztatást adott a projekt 
jelenlegi állásáról, valamint válaszolt az 
elmúlt hetekben felmerült kérdésekre.

„Megkapta az előzetes építési enge-
délyt az ácsi katódanyag-gyár, így meg-
kezdődött a területen a földmunka és 
egy csarnoképület mélyalapozása, 41 
ezer négyzetméteren. Egy ideiglenes 
utat is építünk a beruházási területen 
belül, hogy a munkagépek közlekedé-
sére ne a banai utat használjuk” – tájé-
koztatott Fülöp Ferenc, a Bamo Techno-
logy Hungary Kft. közkapcsolati igazga-
tója.

Ács, 2023. december 21. – Nem éghető és nem robbanásveszélyes – állapította meg az épülő ácsi 
katódanyag-gyárban majdan használt alapanyagokról és a gyártott termékről a Miskolci Egyetem 
laborjában végzett független szakértői vizsgálat. Az üzemre így a beruházó BAMO Technology Hungary – 
veszélyességi fokozatot tekintve – téglagyár kategória besorolást fog kérelmezni – tájékoztatta a cég 
képviselője a helyieket az ácsi munkabizottság legutóbbi ülésén. A beruházás megkapta az előzetes építési 
engedélyt, így megkezdődött a területen a földmunka és az alapozás.

A zenészpálya lehetőségei és kihívásai,
avagy mit csinál a klasszikus zenész?

Pályaorientációs nap keretében is-
merkedhettek a gyerekek és az érdeklő-
dők a hangszeres tudás elsajátításának 
lehetőségeivel, illetve a klasszikus zene 
által kínált életpályamodellekkel Ácson 
és Bábolnán.

Napsugár Művészeti Iskola oktatói 
azzal a céllal látogattak el a Bartók Béla 
Művelődési Házba, hogy képzeletbeli 
utazásra vigyék a gyerekeket a hangsze-
rek és a klasszikus zene világába. Molnár 
Johanna, Németh Zsófia és Dere Máté 
nem csak oktatja a hangszerek helyes 
használatát, hanem saját hangszerük 
mestereként is helyt állnak különböző 
hangversenyeken, produkciókban, így 
valóban hiteles és érdekes történeteket 
hallhattak a fiatalok.

A tanárok elmesélték, hogy mi volt 
annak idején a motivációjuk, mi alapján 
választották ki a hangszereiket és milyen 
út vezetett odáig, hogy tanárként, vagy 
éppen zenészként akár a legnagyobb 
színpadokon is megállhassák a helyüket.

A beszélgetések során az is kiderült, 

hogy nem is olyan egyszerű világ ez. Oly-
kor a megfelelő hangszer kiválasztása is 
bonyolult folyamat, néha könnyedén 
megy, akár humoros formában, néha 
viszont komoly kihívásokkal járhat. Az a 
kérdés is előkerült, hogy mely szakmák 
azok, amelyekhez elengedhetetlen a 
klasszikus zene tanulása, ismerete. Ilyen 
például, ha valaki óvodapedagógus sze-
retne lenni, vagy szolfézstanár, zeneel-
mélet tanár, zeneszerző, karmester, 
szabadúszó zenész, zenekari művész.

Téma volt az iskolarendszer is, neve-
zetesen, hogy milyen lépcsőfokokat kell 

teljesíteni ahhoz, hogyha valaki a zenész 
szakmát választja. Az első állomás a 
zeneiskolába való beiratkozás. Aztán 
következik ezzel párhuzamosan a sok-
sok otthoni gyakorlás, illetve a zeneis-
kolában megszerezhető ismeretek, 
technikák elsajátítása. Ezt követi a 
zeneművészeti szakközépiskola vagy 
szakgimnázium, majd az egyetemi kép-
zések.

A tanárok hangszerbemutatóval és 
egy mini koncerttel is készültek az alka-
lomra, így téve még színesebbé az infor-
mációs napot és egyben vonzóbbá ezt a 
különleges pályát. A közönség hallha-
tott zongorajátékot, de megismerhet-
ték a fagott és a klarinét hangját is.

A gyerekeket természetesen a szülők 
is elkísérhették, így ők is hasznos infor-
mációkkal gazdagodhattak. Külön öröm 
számunkra, hogy Ácson ismét magas 
színvonalú hangszeres oktatás folyik a 
Napsugár Művészeti Iskola keretei kö-
zött és, hogy ebből a művelődési ház is 
kiveheti a részét.

BALOGH ATTILA
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Városunk hírnevét öregbítette Rácz Dorottya 
a „Tolcsva, Tokaj Kincse” versenyen

temen az utolsó félévemet Kereskede-
lem és Marketing-marketing kommuni-
káció szakirányon, mely után minden-
képpen szeretném folytatni tanulmá-
nyaimat Marketing alapszakon. A diplo-
ma megszerzése után is ezzel szeretnék 
foglalkozni, hiszen ebben a szakmában 
rengeteg olyan terület van, melyben je-
lenlegi munkám során kipróbálhatok, 
releváns tapasztalatra tehetek szert. A 
Járműipari Kutatóközpontban 2023 áp-
rilisa óta dolgozom, a hozzám legköze-
lebb álló feladatokat látom el napi szin-
ten, ilyen például a közösségi médiás fe-
lületek kezelése, tartalomgyártás, fotó-
zás, valamint fizetett hirdetések kezelé-
se. Minden egyetemistának csak ajánlani 
tudom, hogy már tanulmányaik során 
helyezkedjenek el szakmájukban, ha 
tehetik, hiszen az órákon átadott tudás 
megléte, valamint annak kamatoztatása 
sokszor nem olyan egyszerű, de egy tá-
mogató környezetben, megfelelő ambí-
ciókkal hasznos gyakorlatra és tudásra 
tehetünk szert.

Végezetül, mit osztana meg Olvasó-
inkkal magáról, családjáról?

- Ácson élek születésem óta, valamint 
a szüleim és nagyszüleim is ácsiak, ezért 
közel áll a szívemhez a város. Ide jártam 
óvodába, általános iskolába, valamint a 
középiskolám választásához is fűződnek 
ácsi szálak, hiszen Gerecsei Zsolt refor-
mátus lelkész és felesége, Gerecsei Judit 
sokat segítettek a Tatai Református 
Gimnáziumról való tájékozódásban, a 
felvételire való felkészülésben. Az álta-
lános iskolás évek alatt is sok kedves, se-
gítőkész ácsi tanítót, tanárt ismerhet-
tem meg, akik közül valakivel a mai napig 
jó kapcsolatot ápolok, és segítenek az 
idegennyelvi tanulmányaimban.

Összességében Ácstól sok embert 
kaptam, akikre számíthatok, mert segí-
tenek, támogatnak az életem bármely 
szakaszában.

düli indulókként. Mi a „Vonzó Tokaj-
Hegyalja borvidék” kategóriájában in-
dultunk, célja a Tokaj-Hegyalja borvidék 
Z generáció számára történő népszerű-
sítése volt, melyhez számunkra részletes 
statisztikai adatok, digitális marketing és 
újszerű vendégcsalogató események 
szervezése adták az alapot.

Milyen út vezetett idáig? Honnan 
jött az ötlet, s milyen felkészülés előz-
te meg?

- A verseny első fordulója előtt na-
gyon kevés időnk volt, hiszen körülbelül 
egy héttel a verseny előtt szereztünk 
tudomást róla. Jelentősen segítette a 
gyors és hatékony munkánkat Dr. 
Eisingerné dr. Balassa Boglárka, a Jármű-
ipari Kutatóközpont PR részlegének ve-
zetője, aki amellett, hogy közvetlen fe-
lettesünkként a munkában nap, mint 
nap a segítségünkre van, a versenyre 
való felkészülés során ő volt a mento-
runk. Továbbá kiemelném Herczeg 
Ágnes borszakértő szakmai segítségét, 
valamint Földesi Rita fantasztikus grafi-
kai hozzáértését a prezentáció látvány-
elemének megvalósításában. Számomra 
ez a sok önzetlen segítség volt a legmo-
tiválóbb a felkészülésünkben, mely a pá-
lyamunkánk kiemelkedő minőségéhez 
jelentősen hozzá tett.

Ön jelenleg  Széchenyi István Egye-
tem Járműipari Kutatóközpontjának 
marketinges gyakornoka. Mesélne ta-
nulmányairól? „Mi lesz, ha nagy lesz?”

- Februárban kezdtem meg az egye-

Nagyszerű eredményt sikerült be-
zsebelni, melyhez gratulálunk! Mit kell 
tudnunk erről a versenyről?

- Először is, köszönöm a gratulációt a 
csapattársam nevében is. A verseny első 
fordulóját 2023. október 26-án rendezte 
meg a Budapesti Gazdaságtudományi 
Egyetem Gundel Károly Gazdaságtudo-
mányi Szakkollégiuma és a Tolcsvai Szir-
may-Waldbot Kastély Látogatóközpont. 
Az első megmérettetés Budapesten, az 
egyetemen kapott helyet, melyre 90%-
os készültségű pályamunkát vártak, mi-
vel a döntőbe jutók mentorok segítségé-
vel fejezhették be a végleges előadáso-
kat. A műveket három kategóriánként, 
2-2 döntős csapat a Tolcsvai Szirmay-
Waldbot Kastélyban mutathatta be. En-
nek eredményeképpen ért minket a 
megtiszteltetés, hogy az AszuTime min-
ket talált érdemesnek a különdíjra az 
összes csapat közül, jutalom pedig egy 
élménynap Boldogkőváralján.

Számunkra ez azért is nagy elismerés, 
hiszen a cég foglalkozik a Tokaj Borvidék 
rendezvényeivel, népszerűsítésével és 
számos más dologgal, amellyel a környé-
ken találkozhatunk a boron túl. Valamint 
megemlíteném Csoma Ernő, Tolcsva 
polgármesterének nagylelkű felaján-
lását, mely egy hét a festői környezetben 
elhelyezkedő községbe. Polgármester 
Urat idézve: „A Zéták prezentációja sze-
rintem a legsikeresebb volt.”

- A csapatunk, a Zéták csapata két fő-
ből állt, Bartha Bíborkával együtt öreg-
bítettük a Széchenyi István Egyetem hír-
nevét a versenyen, az egyetemről egye-

A tavalyi évben első alkalommal került megrendezésre a „Tolcsva, Tokaj Kincse” verseny, melynek „Vonzó 
Tokaj-Hegyalja borvidék” kategóriájában AszuTime különdíjat nyertek a Zéták csapatának tagjai. Mindez 
azért tarthat helyi érdeklődésre számot, mert a csapat oszlopos tagja városunk szülötte, Rácz Dorottya. Az 
ifjú egyetemista úgy nyilatkozott, annak ellenére, hogy a verseny után a borok világa belopta magát a 
szívébe, nem tervez borászati pályára lépni. Viszont nem tartja kizártnak, hogy a későbbiekben mélyíti 
tudását egy rövidebb kurzussal, hiszen szeret új dolgokat tanulni, több területen tájékozottnak lenni. 
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AZ ÁCSI GYERMEKEKÉRT MINDENT!

Új értékek kerültek a helyi értéktárba

nyékot, de a gyerekek biztonsága, vala-
mint az épületek állagmegóvása fonto-
sabb szempont volt.

Köszönjük a fa kivágásában és elhor-
dásában résztvevőknek a gyors és precíz 
munkát.” Ezzel a bejegyzéssel kezdődött 
az egész történet. 

Az, hogy mi kerekedett ki belőle, az 
már rajtunk, résztvevőkön múlt. Beval-
lom az elején nem is sejtettem, hogy mi 
vár ránk. Örültem a kezdeményezésnek, 
adtam magam az egészhez és erre kér-
tem a kollégáimat is. És ahogy eddig már 
nagyon sokszor, mellém is álltak. Ahogy 
teltek a hetek, már mindenki várta a „bó-
bitás hétvégéket”. Olyan természetesen 
jött minden magától. Gerencsér Isti 
meghirdette a dátumot, meghatározták 
Szűcs Attilával és Rácz Petivel a felada-
tokat és a segítség mindig ott volt. Min-

2023-ban az Ácsi Bóbita Óvoda, Óvo-
da közi épületének udvara civil összefo-
gással, önkormányzati hozzájárulással 
teljesen megújult.

Veszélyes fák kivágásától az gyü-
mölcsfák ültetésig, játékok bevizsgálá-
sától az eszközök felújításig, udvar fel-
töltéstől az új gyepszőnyeg kialakításáig 
sok minden történt. Menet közben min-
den héten beszámoltam a történtekről a 
lakosságnak az Ácsi Bóbita Óvoda Face-
book oldalán. Valahogy így: „08.04-én, 
pénteken délután elkezdődött az óvoda 
udvar nyári karbantartása, felújítása.

A munkálatok által érintett területe-
ket figyelemfelhívó szalaggal körbe-
kerítettük, a gyerekek a továbbiakban a 
hátsó udvarrészt használhatják majd, 
hogy megelőzzük az esetleges balese-
teket. Ezúton kérem a szülőket, a gye-
rekek érkezésénél, távozásánál figyelje-
nek erre!

Korábban a fák és játékok bevizsgálá-
sakor összeírásra és rangsorolásra kerül-
tek a munkafolyamatok. Első lépésben 
egy veszélyessé vált fa kivágására került 
sor, hogy majd ezután a talajmunkák 
megkezdődhessenek. Természetesen a 
kivágott fa helyett ősszel ültetünk a 
gyerekekkel közösen.

Sajnáljuk az 1989-ben ültetett ezüst 
nyárt, ami a főbejárat mellett adott ár-

dig annyian jöttek, ahány emberre ép-
pen szükségünk volt.

Szombaton, vagy vasárnap, netán 
mindkét napon találkoztunk az óvoda 
udvarán és mindenki tette, amihez 
értett, vagy amihez kedve volt. Az udvar 
szépült és a lelkünk vele együtt telt meg 
bizalommal, szeretettel, segítőkész-
séggel egymás iránt. 

Csapatépítés lett a vállalásból, nem is 
akármilyen. Sokféle ember, sokféle gon-
dolattal és meggyőződéssel a fejében, 
mégis tudott együtt, egy célért moz-
dulni. Nem túlzás, ha azt mondom, csoda 
volt ez a pár hónap.

Tudom, hogy azoknak, akik minden 
alkalommal ott voltak velünk, ugyanaz a 
gondolat van a fejében. Az, hogy így 
kellene ezt csinálnunk a mindennapok-
ban is. Hogy nézd csak! Lehetséges ez! 
Csak akarni kell. 

Mi úgy döntöttünk, akarjuk. Nem 
értünk egyet mindenben, de tiszteljük 
egymást és ez így jó, így marad. 

Tavasszal folytatjuk a játszóterek 
felújításával és a pénzásási óvoda udva-
rának felújításával.

Kezdeményezésünket Polgármester 
úr is segíti, az anyagköltséget az önkor-
mányzat finanszírozza majd.

Hívunk és várunk mindenkit, aki sze-
retne tenni az ácsi gyermekekért és sze-
retne egy jókedvű csapat tagja lenni!

ressük a lehetőségét a törökmogyoró 
fasor revitalizálásának és a Bum-bum-
kút helyreállítására is vannak terveink.

További ötletek is szerepelnek a bi-
zottság látóterében. Ezek jelenleg felül-
vizsgálat alatt vannak. Vélhetően az idén 
ismét tudjuk majd bővíteni a helyi érték-
tárat és terjeszthetünk fel a megyei ér-
téktárba is ácsi értékeket. Az értéktár 
bizottság munkáját a művelődési ház 
segíti. A bizottság továbbra is szívesen 
várja a javaslatokat a helyi értéktár 
bővítésére akár a helyi lakosság részéről 
is.Javaslataikat az acsmuvhaz@gmail. 
com email címre küldhetik el.  

téktárunkban: Kossuth szobor, Kossuth 
Lajos Asztaltársaság, Református temp-
lom, Napóleoni háborúk ácsi emlékei, 
Cukorgyári gyűjtemény, Zichy kastély, 
Mesefa, Korotnoki Dániel, a szabadság-
harc gyermekhőse, Bum-bum-kút, Tö-
rökmogyoró fasor Concóháton, Ács ró-
mai kori emlékei.

Az értéktár bizottság elhatározta, 
hogy a jövőben nagyobb hangsúlyt fek-
tet a meglévő értékeink propagálására 
és megóvására is. Ennek kapcsán már a 
tavalyi Járási jótékonysági bálon például 
Korotnoki Dániel történetét mutatták 
be az ácsiak a gála közönségnek, de ke-

Új tagok kerültek az értéktár bizott-
ságba és a helyi értéktár bővítéséről is 
döntés született az elmúlt év során. A 
tagfelvételre azért volt szükség, mert 
korábban Szücs Béla Albert és Nagy Irén 
is jelezte, hogy a továbbiakban az aktív 
részvételtöl visszavonul. Helyükre Pulai 
János és Gerecsei Anna fogadta el a ta-
gok felkérését.

A legfontosabb feladat a tagcsere le-
bonyolítása mellett a helyi értéktár to-
vábbi bővítése volt. Az értéktár bizott-
ság az eddigi meglévő 7 ácsi értékeinket 
további néggyel kívánja bővíteni. Így ösz-
szesen 11 helyi érték szerepel majd az ér-

BALOGH ATTILA
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„ A fegyverek mellett mindig hideg van”
II. világháborús hősökre emlékeztek

25 év egy munkahelyen – nehéz a búcsúzás

mester felidézte azokat az időket, ami-
kor nem volt szabad megemlékezni a hő-
sökről, és kiemelte annak fontosságát, 
hogy a mai generáció is méltó módon 
rója le tiszteletét a hazafiak előtt. A kö-
szöntés után Rohonczi József, a Kossuth 
Lajos Asztaltársaság elnöke mondta el 
gondolatait a doni katasztrófáról.

„Ülök a géppuskám mellett és a ke-
zem ráfagy az üres csajkára. Mert a fegy-
verek mellett mindig hideg van” – ezt a 
levélrészletet már Gerecsei Zsolt espe-
res idézte fel, majd hozzátette, hogy 
nem csak a Don kanyarban volt ez így, 
hiszen ahol fegyver van, ahol ellenkezés 
van, ott megfagy a levegő, ott bizony 
hideg van. Ezt követően az esperes 
zsoltárt mondott az elesettekért.  

A megemlékezés koszorúzással zá-
rult.  Dr. Szentirmai István polgármester 
és Héregi Péter képviselő  az ácsi önkor-
mányzat és intézményei nevében, 
Poncsák Ferenc és Füri László a Kossuth 
Lajos Asztaltársaság nevében, Nagy 
Tamás alpolgármester a Fidesz ácsi 
alapszervezete nevében helyezte el az 
emlékkoszorút.

A megemlékezés a Bartók Béla Mű-
velődési Házban folytatódott, ahol váro-
sunkból elszármazott dr. Csere Péter 
jogász, író édesapja történetét idézte 
fel, aki maga is részt vett a Don-kanyar-
ban zajló eseményekben. Aki lemaradt 
az előadásról, az esemény összefog-
lalóját megtalálja a városi televízió 
Youtube csatornáján.

Idén januárban nyolcvanegy éve, 
hogy a második világháborúban a Don-
kanyarnál a 207 ezer fős 2. magyar had-
sereg mintegy százezer katonája vesz-
tette életét. Ez volt a magyar történe-
lem legsúlyosabb veresége.

1943. január 12-én indított vörös 
hadsereg támadást a Don-kanyarban ál-
lomásozó magyar csapatok ellen, mely-
nek következtében szinte a teljes 2. ma-
gyar hadsereg megsemmisült. A doni ka-
tasztrófa áldozataira és túlélőire emlé-
keztek meg január 12-én a második vi-
lágháborús emlékműnél. A megemlé-
kezést idén is a Kossuth Lajos Asztaltár-
saság szervezte. Elsőként dr. Szentirmai 
István, településünk polgármestere kö-
szöntötte a megjelenteket. A polgár-

Besenyei Jánosné az Ácsi Szociális Alapszolgáltatási Köz-
pont gondozónője volt hosszú évek óta , nyugdíjba vonulása 
alkalmából 2024. január 19-én búcsúztattuk.

Elvira mindig lelkiismeretesen végezte a munkáját, és időt, 
energiát nem sajnálva szervezete korábbi években az előadá-
sokat és teremtette elő az adományokat, hogy az idősek ma-
gas színvonalú ellátása biztosítva legyen. Jó szívével  nem-

csak az időseket, hanem a munkatársait is segítette. Gondos-
kodása nem csupán szavakban, hanem tettekben is megnyil-
vánult. Hűsége, hogy ilyen hosszú időszakot dolgozott nálunk. 
a mai világban ritkaságnak számít, számunkra felbecsülhetet-
len érték. 

Jól megérdemelt nyugdíjas éveihez ezúton kívánunk jó 
egészséget, kellemes pihenést, örömteli időszakot!

Köszönjük hogy társunk voltál, most búcsúzunk de mindig 
örülünk ha betérsz hozzánk!

Kívánunk Neked hosszú egészséges éveket,
A sok sütés főzés mellett ráérős perceket!
Legyél mindig derűs és nagyon boldog
Az unokákkal játszadozzál sokat, és ne legyen gondod.
Szívből kívánjuk mindezt és minden jót!
Ha erre jársz, gyere be hozzánk hiszen ez nem búcsúszó!

(ismeretlen szerző-részlet)

Szívből jövő üdvözlettel:
a kollégák nevében

Gerencsérné Járóka Erzsébet
intézményvezető

PAUER GERGELY PÉTER
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ÁCSON 2024. JANUÁRJÁTÓL MINDEN BÖLCSŐDÉS ÉS ÓVODÁS
GYERMEK INGYENESEN ÉTKEZIK

Az 1997. évi XXXI. törvény 21/B. § (1) értelmében az intéz-
ményi gyermekétkeztetést ingyenesen kell biztosítani a böl-
csődében, mini bölcsődében nyújtott bölcsődei ellátásban 
vagy óvodai nevelésben részesülő gyermek számára, ha

1. rendszeres gyermekvédelmi kedvezményben ré-
szesül,

2. tartósan beteg vagy fogyatékos, vagy olyan család-
ban él, amelyben tartósan beteg vagy fogyatékos gyerme-
ket nevelnek,

3. olyan családban él, amelyben három vagy több 
gyermeket nevelnek,

4. olyan családban él, amelyben a szülő nyilatkozata 
alapján az egy főre jutó havi jövedelem összege nem ha-
ladja meg a kötelező legkisebb munkabér személyi jövede-
lemadóval, munkavállalói, egészségbiztosítási és nyugdíj-
járulékkal csökkentett összegének 130%-át 

5. nevelésbe vették
Erről minden gyermek esetében a szülő nyilatkozik bünte-

tőjogi felelőssége tudatában.
A családok igen nagy százalékban igénybe is tudják venni 

ezt a lehetőséget. Intézményvezetőként javaslatot tettem a 
fenntartó önkormányzatnak, hogy annak a néhány családnak, 
akik nem tudják igénybe venni az ingyenes óvodai étkezést, az 
önkormányzat biztosítsa ezt a lehetőséget.

A 2023. december havi képviselőtestületi ülésen a kép-
viselőtestület kérelmemet megtárgyalta, és az ezzel járó 
költségek anyagi fedezetének mérlegelése után úgy 
döntött, hogy támogatja annak megvalósulását.

Így a szociális és gyermekvédelmi ellátások helyi szabályo-
zásáról szóló 17/2022. (X. 4.) önkormányzati rendelet II. feje-
zete a következő alcímmel egészül ki:

„7/A. Gyermekétkezési támogatás
9/A. §

(1) Az önkormányzat átvállalja az étkezési térítési díj 
fizetését, azon bölcsődei ellátásban vagy óvodai nevelés-

ben részesülő Ács város közigazgatási területén lakóhellyel 
vagy tartózkodási hellyel rendelkező gyermekek után, akik 
a Gyvt. 21/B. § (1) bekezdésében foglaltak alapján nem 
részesülnek ingyenes intézményi gyermekétkezésben.

(2) Gyermekétkezési támogatás iránti kérelmet a rendelet 
hatályba lépését követő napon lehet első alkalommal kérel-
mezni. Ezt követően a gondozási, nevelési év kezdetén vagy az 
intézménybe történő beiratkozáskor az Ács város közigazga-
tási területén bejelentett lakóhellyel vagy tartózkodási hellyel 
rendelkező szülő vagy gyám nyújthatja be.

(3) A bölcsődei ellátásban vagy óvodai nevelésben része-
sülő gyermekek részére nyújtott gyermekétkezési támogatás 
a gondozási, nevelési év kezdetétől vagy év közbeni beiratko-
zás esetén az igénybevétel napjától a gondozási, nevelési év 
végéig adható.

(4) A gyermekétkezési támogatást a rendelet 5. melléklete 
szerinti formanyomtatványon kell kérelmezni.”

2. §
A szociális és gyermekvédelmi ellátások helyi szabályozá-

sáról szóló 17/2022. (X. 4.) önkormányzati rendelet az 1. mel-
léklet szerinti 5. melléklettel egészül ki.

3. §
Ez a rendelet 2024. január 1-jén lép hatályba.

Az ingyenes étkezéshez szükséges nyomtatványok kitölté-
sében az Ácsi Bóbita Óvoda vezetője és óvodatitkára nyújt 
segítséget.

Az általam vezetett intézménybe járó gyermekek és 
szüleik  nevében köszönetet  mondok Ács Város 
Polgármesterének és Képviselőtestületének, hogy 
lehetőséget biztosított arra, hogy minden óvodás gyermek 
ingyenes óvodai étkezésben részesüljön.

2024. 01. 11.

Héreginé Major Ilona
óvodavezető

VISSZAPILLANTÓ
Adventi kirándulás Bécsbe

Az idei tanévben újra sikerült meg-
szervezni a diákönkormányzat éves ki-
rándulását a bécsi adventi vásárba. A 
magas euró ár ellenére is óriási volt az 
érdeklődés, hamar elfogytak a helyek. 
Így december 15-én 45 tanuló vehetett 
részt egy remek, külföldi kiránduláson. A 
kirándulás célja, hogy iskolánk tanulói 
megismerkedhessenek más országok 
szokásaival, hagyományaival, specialitá-
saival és gyakorolhassák a tanult idegen 
nyelveket. 

Sajnos az időjárás nem volt túl kegyes 
hozzánk, a nap nagy részében esett az 
eső, de ez nem szegte kedvét tanulóink-
nak. 

Megtekintettük a Schönbrunni kas-
tély udvarán lévő csodálatos vásárt. Él-
veztünk a finom ételek, italok illatát. Ezt 
követően körülnéztünk a Mária Theresi-
en Platzon, majd átsétáltunk a Rathaus-

platzra. A gyerekek nagy örömmel pró-
bálták ki a finomabbnál finomabb éte-
leket, teákat, forró csokikat. A nagy hi-
degben ezek bizony nagyon jól estek és 
átmelegítettek mindenkit. A bátrabbak 
felületek az óriáskerékre vagy kipróbál-
ták a park jégpályáját is. A vásárok meg-

tekintése és az utolsó eurók elköltése 
után jól átfagyva, de rengeteg élmény-
nyel telve indultunk haza.

Köszönjük a segítséget Ódorné Gede 
Tímea és Lőrinczné Rosta Szilvia tanár-
nőknek. 

FÜLÖP MÓNIKA, BÜKI-KARDOS ANITA
Diákönkormányzatot segítő pedagógusok

Fotó: internet
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In memoriam Csaplár Istvánné

Csaplár Istvánné (sz.: Szigeti Etelka) 
1935. augusztus 24-én született Ácson. 
Az általános iskola elvégzése után a ko-
máromi gimnáziumban, majd a Győri 
Tanítóképzőben folytatta tanulmányait, 
ahol 1953-ban érettségizett. Ezt követő-
en az ácsi cukorgyárban helyezkedett el 
adminisztrátorként. Saját kérésére 1957 
áprilisában Sérfenyőszigetre, az általá-
nos iskolába helyezték. Itt tett képesítő 
vizsgát, itt szerezte meg a tanítói okle-
velét. 1958-tól három éven keresztül 
Ács-Csillapusztán tanított. Már ez idő 
alatt versenyszerűen sportolt: kosárlab-
dázott, atletizált és kerékpározott. Na-
gyon sok társadalmi megbízatása volt, 
melyet a legjobb tudása szerint lelkiis-
meretesen végzett.

Nevelő-oktató munkáját töretlen 
szorgalommal, lelkiismeretességgel, 
odaadással végezte, szeretettel foglal-
kozott osztálya minden egyes tanulójá-

val. Bármely megbízatásának köteles-
ségtudóan tett eleget. Szakszervezeti 
titkárként sokat fáradozott a nevelőtes-
tületi egység megteremtéséért, jobb 
körülmények eléréséért, ifjúságvédelmi 
felelősként pedig az iskolában folyó ne-
velő-oktató munka hatékonyságának 
növeléséért tevékenykedett. Tapaszta-
latát szívesen adta át a pályakezdő neve-
lőknek. Több évtizedes pedagógiai mun-
káját kiemelkedő színvonalon végezte, 
amelyet kitüntetéssel, vezetői pedagó-
gusi cím és Pedagógus Szolgálati Emlék-
érem odaítélésével ismertek el.

1990-ben nyugdíjba vonult. Ám 
1991-től 2002-ig nyugdíj mellett még fá-
radhatatlanul dolgozott Ácson a Gár-
donyi és Jókai iskolában, valamint Komá-
romban a Szent Imre iskolában.

Eta néni emlékét tisztelettel 
megőrizzük.

Ismét szegényebb lett Ács egy kiváló 
pedagógussal. Imhof János tanár úr 
2024. január 20-án örökre távozott kö-
zülünk.

Imhof János 1940. augusztus 4-én 
született Csepelen. Általános és közép-
iskolai tanulmányait is itt végezte. 1958-
ban a szegedi Pedagógiai Főiskola rajz-
földrajz szakára nyert felvételt, ahol 
1961-ben tanári diplomát szerzett.

Pedagógia munkásságát Komárom-
ban kezdte, majd néhány évig Súron ta-
nított. 1967-től Ácson, a II. sz. Általános 
Iskolában dolgozott. Kezdetben cso-
portvezetői és úttörő mozgalmi felada-
tokat látott el. 1975-ben Úttörővezetői 
érdemrend kitüntetésben részesült. Ké-
sőbb osztályfőnöki, illetve igazgatói fel-
adatokkal is megbízták. Tanári feladatai 
mellett rendkívül sok társadalmi, közös-
ségi feladatot is vállalt mind az iskola ta-
nulói, mind a település lakosainak érde-
kében. Pályafutása során eredményes 
oktató-nevelő munkát végzett, az isko-
láért, tanítványaiért lelkiismeretesen, 
legjobb tudása szerint tevékenykedett. 
János bácsi a rajz és a földrajz tantárgyak 
mellett technikát is tanított felső tago-
zatban a pénzásási iskolában. Rendkívül 
jó kézügyességét azonban nemcsak az 
iskolában kamatoztatta. 1998-ban lánya 
középiskolai projekt ötlete hozta össze a 

makettkészítéssel. Még ebben az évben 
elkészítette az első nagyobb makettjét a 
Monostori Erődről. Maga is meglepő-
dött, micsoda lehetőségek rejlenek eb-
ben a tevékenységben, így újabb és 
újabb maketteket készített.

Nyugdíjazása után élhetett igazán 

ennek a hobbinak, több mint 60 munkája 
került kiállításra az ország különböző 
múzeumaiban. Hálás köszönettel tarto-
zunk azért, hogy az egri vár 1552-es ost-
rom előtti állapotát bemutató makett 
sokáig az Ácsi Gárdonyi Géza Általános 
Iskolában volt látható.

Imhof tanár úr nyugdíjba vonulását 
követően is rendkívül sokat tett telepü-
lésünkért. Önkormányzati képviselői fel-
adatokat is ellátott, illetve a Pénzásási 
Nyugdíjas Klub életében is kulcsszere-
pet játszott. A feleségével közösen veze-
tett nyugdíjas klub a saját szervezésű 
programjai mellett aktívan segítette a 
Művelődési Ház és a Bakancsos Klub ren-
dezvényeit, emellett a település, az isko-
lák programjaiba is szívesen bekapcso-
lódtak. Az ácsi kulturális életért tett 
áldozatos tevékenységének elismeré-
seként 2017-ben Bartók Közművelődési 
Díjban részesült a Pénzásási Nyugdíjas 
Klub, melynek vezetője Imhof Tanár Úr 
és kedves felesége. 2021-ben Ács Váro-
sért díjjal ismerték el a településünkért 
végzett áldozatos munkáját.

Kedves Tanár Úr!
Személyed összeforrt a Pénzásási 

Iskolával. Volt tanítványaid és kollégáid 
is szeretettel emlékeznek Rád.

Nyugodj békében!

In memoriam Imhof János 
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Mama, sütünk fánkot?

Nagymamám sokszor elmesélte a 
fánk történetét, s hogy ez igaz volt, 
vagy csupán Ő találta ki a mi szórakoz-
tatásunkra, vagy pont azért, hogy 
nyugton maradjunk, amíg meséjét 
hallgatjuk és be tudja fejezni a fánk-
sütést, ma sem tudom. De nem is ez 
számít. Hanem az, hogy én is tovább 
adjam az én unokámnak. Például egy 
olyan szép, havas téli délelőttön, mint 
a múlt vasárnapi, amikor a kis unokám 
elém állt, rám nézett azzal a szép sze-
mével, és megkérdezte: „Mama, sü-
tünk fánkot?”.

- Drága Csillagom, most ettél meg két 
tányér krumplilevest, egy nagy szelet 
rántott húst tökfőzelékkel és hat kocka 
csokit… Anyád „agyoncsap”, ha meg-
tudja, hogy még fánkot is csináltam 
neked! – de Ő tovább kérlelt, így nem 
sokáig tartottam magam, már vettem 
is elő a nagy vájlingomat, nyitottam a 
hűtőt, szerencsére volt benne friss 
élesztő és persze tej, gyorsan azokat 
bekavartam, s amíg felfutott, addig 
átszitáltunk az unokámmal fél kiló 
lisztet.

- Mama, ez olyan jó móka! Veled a 
legjobb sütni, Anya sosem engedi meg! – 
persze tudom, hogy eltúlozza, és úgy 
kell érteni, hogy a lányom sokszor ki-
tessékeli a konyhából, ha siet a főzés-
sel, vagy már nem bír az én kis rossz-
csontommal, aki most csillogó szem-

mel, lisztes ábrázattal áll a kisszéken 
és várja a következő lépést, meg a me-
sémet az én gyerekkoromról.

- Egyszer, egy réges-régi télen pont 
így álltam én is, egy kevésbé modern 
konyhában, egy kevésbé modern, de an-
nál drágább Nagymamával, aki nekem 
kavarta a fánkot ráncos, dolgos kezével. 
A kis „nyárikonyhában” alig fértünk. 
Szinte sehová sem mozdulhattam, mert 
vagy a kályha sütött volna meg, vagy a 
vizesvödörbe esem bele, de nem bán-
tam! S bármennyire nehezemre esett, 
próbáltam „jól viselkedni”, nehogy ki-
küldjön a konyhából és akkor vége a mu-
latságnak. Ha nem rosszalkodtam és biz-
tonságban tudott, megtűrt maga mel-
lett és így mesélt sütés közben: „Tudod 
Kislyányom, a fánk annak idején egy mér-
ges asszonynak, a pék feleséginek kony-
hájában sült először. Elsőbb kenyeret 
akart az sütni, meg tán meg is sütötte, és 
az illatát messzire vitte a szél. A helyiek 
azt hittek, hogy a pék sütötte a kenyeret 
és mentek, hogy vegyenek belőle. De 
nem a pék volt, mert az lusta volt, és be-
rúgva feküdt a kemence sutban, hanem 
az asszony sütött a gyerekeinek kenye-
ret. Amikor már annyian odatódultak ke-
nyérért, hogy alig fért el a kicsiny üzlet-
ben, mérgében egy darab tésztát elha-
jintott, s az pont a forró zsírba esett. 
Sercegve-forogva arany barnára sült, s 
ha már kisült, odaadta a gyerekeknek. 

Akik még ilyen finomat aszonták, sose 
ettek! Azután mindig sütötték a fánkot. 
Az én lyánykoromban azt hittük, hogy a 
szalagos fánkkal jósolni is lehet, Anyám 
meg, mikor fánkot sütött, mindig elrej-
tett az egyikben egy pénzt, és amelyi-
künk megtalálta, az lett a leggazdagabb 
abban az évben!” Eddig tart a mese, 
most pedig gyere, nézzük meg, hogy áll 
a tésztánk!

A múlt felidézése közben a vájling-
ban sokszorosára nőtt a tészta, álom 
volt vele dolgozni. A kis unokám kipi-
rult arccal szaggatta, kicsiny keze szor-
galmasan járt. A kerek fánkocskák kö-
zepébe egy-egy lyukat nyomott a kis 
ujjával, hogy legyen majd hová tenni a 
lekvárt. Nekem jutott a nehezebb 
feladat, a túrótöltelékes fánk elkészí-
tése. A kikavart túrót ráhalmoztam a 
kinyújtott tésztára, amire egy másik 
lapot hajtottam, és úgy szaggattam ki, 
hogy ne folyjon ki a töltelék, sütés köz-
ben. Az olajban táncot járt a finom 
édesség, miközben sült. S táncot járt a 
szívem is, hiszen tudom, a mi hagyo-
mányunk tovább él, hiszen ez a kicsiny 
gyermek ugyanúgy elmeséli majd az Ő 
unokájának fánk sütés közben a régi 
mesét, ahogy tettem ma én, ezen a 
csodás téli napon.

Úgy tartják, hogy a farsangi időszak nem múlhat el fánk nélkül. Hiszen ha a böjt előtt degeszre tömjük a 
hasunkat ezzel az édes finomsággal, akkor olyan nehezek leszünk, hogy nincs az a vihar, ami elvihetné a 
házunkat. Ma már ez nem lenne akkora öröm, de elődeink még fittyet hánytak a fogyókúrára, kisebb gondjuk 
is nagyobb volt annál, mintsem azon tanakodjanak, hogy szoros-e a szoknyaderék. Nagymamám is mindig azt 
mondta, amikor a tél vége felé jártunk, hogy „ha az ég a földdel összeér, akkor is sütök egy kis finom, szalagos 
fánkot és a jó kis baracklekvárommal megeszegetitek”. 

Hozzávalók:

Öregtésztához:

- 500 g finomliszt
- 3,5 dl langyos tej
- 2,5 dkg élesztő 
- 2,5 dkg cukor
- csipet só
- 1 tojás
- 1 ek olvasztott vaj
- 2 cl pálinka vagy rum (könnyebb 

lesz tőle a tészta és nem szívja meg ma-
gát olajjal)

A hozzávalókat kidagasztjuk, majd 
meleg helyen letakarva kelni hagyjuk, 
legalább 1 órát. A megkelt tésztát nyúj-
tódeszkára borítjuk, egy centi vastagsá-
gúra kinyújtjuk és egy nagyobb pohárral 
kiszaggatjuk. Letakarva pihentetjük 20 
percet. Mielőtt „bedobjuk” a forró olaj-

Farsangi részeges fánk
ba, a közepét összenyomjuk, lyukat ké-
pezve a tölteléknek. 

Egyik oldalát lassú tűzön, fedő alatt 
sütjük, majd miután megfordítottuk, fe-
dő nélkül készre sütjük. Porcukorral és 
lekvárral tálaljuk.

Jó étvágyat!

Fotók: Pinterest
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Ebben a stresszes, túlhajszolt világban különösen felértékelődött a nyugalom, a kikapcsolódással eltöl-
tött szép pillanatok jelentősége. Nem csak fizikailag, de érzelmileg is túlterheltek vagyunk, így különösen 
fontos, hogy megtaláljuk azt a tevékenységet, amely feltölt, s amely frissen, fiatalon tartja az agyunkat. 
Mindez különösen igaz idősebb korban, hiszen a test aktivitása mellett a szellemi frissesség megőrzése is 
szükséges ahhoz, hogy nyugdíjas évek boldogan teljenek. Szakemberek egyöntetű tanácsa, hogy ha valaki 60 
fölött tornáztatni akarja az agyát, akkor vagy fejtsen keresztrejtvényt, vagy vezessen naplót.

A naplóírás nem új keletű, gondol-
junk csak Franz Kafka, Csáth Géza, Lázár 
Ervin, Gárdonyi Géza vagy Kertész Imre 
híres naplóira, melyek önmagukban is 
megállnák a helyüket szépirodalmi ol-
vasmányként. De naplót vezetett Leo-
nardo da Vinci is, illetve a leghíresebb és 
egyben legmegrázóbb irodalmi értékű 
napló Anne Frank nevéhez köthető. 

Azonban nem kell ahhoz híres ember-
nek lenni, hogy papírra vessük emléke-
inket, hiszen e remek elfoglaltság pozitív 
hatásai széles körben ismertek. A pszi-
chológusok, kutatási eredményekre és 
tapasztalataikra hivatkozva gyakran ja-
vasolják például a szorongás, és a dep-
resszió oldására vagy gyászfeldolgo-
zásra is a naplóírás tevékenységét. 

Ha valaki kiírja magából a szomorú 
emlékeket, történéseket, papírra veti a 
stresszes életeseményeket, az pozitív 
hatással van egyéni jóllétére és az egész-
ségére egyaránt. Az érzések leírása segít 
az agynak feldolgozni a negatív érzelmi 
hatásokat, s felülemelkedni a zaklatott-
ságon. Kutatások igazolják, hogy maga a 
naplóírás támogatja a stresszel való 
megküzdést, mivel segít az érzelmek 
kontrollálásában. Nem véletlen tehát, 
hogy a neves történelmi személyiségek, 

írók mellett az átlagemberek is gyakran 
nyúlnak a toll, vagy a klaviatúra után egy-
egy érzelmileg megterhelő időszakban.

Mindezek mellet a naplóvezetés a sa-
ját személyiség szempontjából is nagyon 
fontos, hiszen amikor elolvassuk az álta-
lunk megírt naplót, akkor visszaemlék-
szünk egyrészt a szép, vagy nehéz ese-
ményekre, másrészt kialakítunk egy 
rendszert. Hiszen ha minden nap odaü-
lünk a naplónk elé – lehetőleg ugyan-
abban az időszakban, pl. este lefekvés 
előtt –, s összegezve a gondolatainkat 

megírjuk az aznapi történéseket, már 
keretet adunk a napunknak. Ezzel sokat 
tehetünk lelkünk egészségért, hiszen a 
rendszer kialakítása fontos része a men-
tális mindennapjainknak. 

De van mindezek mellett egy sokkal 
fontosabb oka is, hogy naplóírásra sar-
kalljuk az időseket. A legfontosabb funk-
ciója lehet, hogy az ember ellenőrzi, 
hogy mire emlékszik később abból az 
adott napból, amit leírt. Visszaolvasva 
felfedezhet kisebb emlék-lyukakat, s így 
akár a demencia kezdete is felismerhe-
tővé válik. 

Végül, de nem utolsó sorban, nem 
szabad elfelejteni azt sem, hogy a nap-
lóírással az utókornak is emléket ha-
gyunk. Lehetünk akármilyen átlagos em-
berek, szeretteink, utódaink szívesen ol-
vassák majd gondolatainkat, napjainkat 
és emlékeinket.

Már csak azt kell tudnunk, hogyan 
fogjunk hozzá, ehhez az igen hasznos 
elfoglaltsághoz. Nos, nem kell nagy dol-
gokra gondolni, hiszen elég hozzá egy jó 
toll, s egy bármilyen füzet. Aztán ha ked-
vet érez az önjelölt író, akár míves naplót 
is vásárolhat magának, s így még telje-
sebb lesz az élmény. De ma már nem 
csak papír alapú, tollal megírt naplóra 
kell gondolni, mivel a digitális világ lehe-
tőséget ad arra, hogy sokkal könnyeb-
ben vezessünk naplót, begépelve gon-
dolatainkat, emlékeinket.

Próbálják ki, akár így, akár úgy! S meg-
látják, amellett, hogy frissen tartják el-
méjüket, sokkal aktívabban élik majd 
mindennapjaikat annak érdekében, 
hogy a nap végén csupa érdekes, izgal-
mas eseményről számolhassanak be 
Naplójuknak!

„Életet az éveknek!”
Avagy a naplóírás pozitív hatásai, nem csak idős korban

Fotó: internet
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Jó tanuló, jó sportoló
Városunk büszkesége, Nagy Fruzsina

Sportolóként és pályaválasztás 
előtt álló fiatalként Ácsról indult 
„meghódítani a világot”. Szívesen gon-
dol Ácsra, bár már megszokta, hogy ke-
veset van itthon, hiszen a versenyek 
miatt sok helyre utazik. Idén a várostól 
és az Ácsi Kinizsi Sport Klubtól átve-
hette a „Jó tanuló, jó sportoló díjat!” 
az atlétikában kimagasló tehetségű 
Nagy Fruzsina, aki a Tatabányai SC ver-
senyzőjeként az idei szezonban sikert-
sikerre halmozott. 

- Egy téli és egy nyári verseny idősza-
kon vagyok túl. Erre az évre célnak a 
tisztes helytállást tűztük ki az edzőmmel 
a „nagyobbak”között. Az U16-os korosz-
tály fiatalabb versenyzője voltam, ezért 
is „csoda évnek” hívjuk. Rengeteg mun-
ka, alázat, kitartás, győzni akarással 
nagyszerű eredményeknek örülhettem. 
Területi versenyek, mezei futás, váltó 
versenyek, diákolimpia, országos verse-
nyek, nemzetközi verseny. Téli és nyári 
verseny szezonon vagyok túl. A fedett 
pályás országos versenyen egyéniben 
ötösugrásban: országos 3., gátfutásban: 
9., 4x200 m váltóval 5. lettem. Többpró-
bában: országos: 8. A diákolimpián egyé-
ni számban, magasugrásban 2. lettem. 
Nyári időszak: kemény 2 napos verseny 
volt Pécsen. Ötösugrásban: országos 2. 
helyet szereztem, távolugrásban: orszá-
gos 4., majd 80 m gátfutásban egyéni 
csúccsal bajnok lettem. Ami azt jelen-
tette, hogy részvételi jogot szereztem, 
hogy a korosztályos magyar válogatott-
ban képviselhessem hazánkat a Nemze-
tek Viadalán. Itt az előkelő 7. helyet ér-
tem el 100 m gátfutásban. Egy héttel 
utána Kecskeméten rendezték meg az 
országos többpróba versenyt. Nagy 
harcban sikerült elhódítani az első he-
lyet, bajnoki címet szereztem. Az orszá-
gos csapatversenyekkel zártuk le az idei 
szezont. Ötösugrásban 2., magasugrás-
ban 4. lett a csapat. Ezután pihenő idő-
szak következett, majd elkezdtük az ala-
pozást a téli időszakra. Nemrég jöttem 
haza az egy hetes edzőtáborból, amely 
Zalakaroson volt. Az edzések nagyon ke-
mények voltak, hiszen ezzel alapozzuk 
meg majd a jövő év sikereit. Jelenleg is 
aktívan folynak az edzések – meséli 
Fruzsina, aki most kezdte meg tanulmá-
nyait a Tatabányai Kossuth Lajos Szak-
középiskolában a vállalkozási-ügyviteli 
ügyintéző szakon. 

- Mindig is szorgalmas tanuló voltam, 
a jegyeim jók: négyes, ötös. Az iskola az 
atlétikai pálya mellett van. Kollégiumba 
kellett mennem, amit szeretek. Napjaim 
eléggé zsúfoltak, be vagyok táblázva. 
Minden nap van edzésem, heti 5. Az 
egyesületnél kiemelt sportolóként ke-
zelnek, ezért lehetőséget kaptam, hogy 

heti egyszer sport masszőrhöz, gyógy-
tornára, regenerációra járhassak. Az ed-
zések kemények, de engem motivál. Kar-
rierem kezdete: diákolimpia atlétika ver-
seny volt Komáromban, ahol a többpró-
bát megnyertem. A következő állomás a 
megyei döntő volt Tatabányán. Távolt 
ugrottam, mikor a jelenlegi edzőm fel-
nézett rám és azt mondta, hogy jó atléta 
lehetnék. Ez egy nagy löketet adott. 
Kíváncsi lettem, hogy milyen lennék eb-
ben a sportágban. Megnyertem a me-
gyeit, így bajnokként én képviselhettem 
megyénket az országos versenyen, ahol 
9. lettem. Ez után gondolkoztunk el, 
hogy elkezdjek atlétikai edzésekre járni a 
klubhoz. Több elismert edző biztatását 
élvezhettem. Azóta én és az atlétika el-
választhatatlanok vagyunk! – jelenti ki 
határozottan a fiatal sportoló, aki min-
den eredményére büszkeséggel tekint.

- Nagyon sok eredményemre büszke 
vagyok! Kiemelném a 80 m gátfutásban 
elért bajnoki címemet! Az első helynek 
köszönhetően valóra vált az álmom, 
hogy válogatott legyek. A Nemzetek Vi-
adalán szerepeltem, sajnos betegen, de 
így is 100 m gátfutásban szereztem egy 
szép 7. helyet Magyarországnak. Közel 
áll a szívemhez az országos ötösugrás-
ban szerzett 2. hely, ahol csak 1 cm-rel 
maradtam alul. Másik bajnoki címem, 
amit többpróbában szereztem. Nagyon 
nehéz 2 napos verseny volt. Első nap 
nem úgy alakult, amire számítottam, a 3. 
helyen álltam. De a másik nap magasug-
rásban új egyéni csúcsot sikerült ugrani 
1,65 m-t. Nagyon megörültünk az ed-
zőmmel, mert így lehetett az aranyért 
harcolni.  Végül eljött az utolsó szám a 
800 m síkfutás, ami a legfárasztóbb volt 

és azon múlt, hogy hányadik leszek. 
Nagyon szerettük volna ezt az aranyat 
Zoli bácsival és mindent megtettünk a 
győzelemért. Összeszedtem utolsó 
energiámat és a futamban elsőként ér-
tem be a célba. Nagyon boldogok va-
gyunk az edzőmmel, hiszen 1 év alatt si-
került felküzdenem magam az elitbe. 
Büszkeséggel tölt el, hogy eredménye-
im alapján pályázhatok a TITA sport ösz-
töndíjára, aminek az eredményhirde-
tése folyamatban van. 

Kik segítenek a felkészülésben?
- Elsősorban az edzőm, Zoli bácsi. Ő a 

legjobb edző a világon! Az első perctől 
szimpatikus volt. Szigorú az edzések te-
rén, hisz jó eredmények csak így szület-
hetnek. Közös munkánk alapja a biza-
lom, ami az eredményekben látszik is. 
Bármiben számíthatok rá, sokat foglal-
kozik velem, és bizony, amit idáig elér-
tem, Neki köszönhetem! De nem tudtam 
volna elindulni ezen az úton a családom 
támogatása nélkül. Szüleim anyagilag és 
időben is maximálisan támogatnak. 
Minden családi programot, beleértve a 
nyaralást is, úgy szerveznek, hogy tudjak 
edzésre járni – meséli szeretettel a hang-
jában, s gondolatban már a következő 
megmérettetésre készül. 

- Alapozás után a technikai edzésekre 
térünk át. Első versenyem magasugrás 
lesz januárban, amit az egyesületem 
szervez, tehát igyekszem majd jó ered-
ményt elérni. Szervezünk házi versenyt, 
majd Győrbe megyünk. Februárban lesz 
az Országos Fedettpályás Bajnokság, 
ahol 3 számban fogok indulni. Utána az 
országos többpróba, ami szintén na-
gyon fontos lesz. Majd diákolimpia.

Mik a jövőbeli céljaid, akár a sport, 
akár a tanulmányaid vonatkozásában?

- Érettségi bizonyítványt és egy szak-
mát szerezni. Ez alap, utána még merre 
tovább, nem tudom. Szeretnék ismét 
bajnoki címet nyerni egyéni számban és 
többpróbában is! Másik vágyam, hogy 
ismét bekerüljek a korosztályos atlétikai 
válogatottba. Én vezetem az idei korosz-
tályos top lista ranglistáját ötösugrás-
ban 17,48 m-rel. Célom, hogy ezt az 
eredményt megjavítsam, ami reménye-
im szerint országos csúcs lesz! Magasug-
rásban országos 2. helyen, gátfutásban 
4., távolugrásban az 5. helyen állok a 
ranglistán. 

Nagy Fruzsina cikkünk elkészülte 
után kapta az örömhírt, hogy többpró-
bában a  magyar válogatott kerettagja 
lett! Szeretett gratulálunk és további 
szép sikereket kívánunk Városunk 
büszkeségének!
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ÁCSI HÍREK

Jeles napok januárban

JANUÁR 1. – A BÉKE VILÁGNAPJA
 A Béke Világnapját VI. Pál pápa kez-

deményezésére ünnepeljük minden év 
első napján 1968 óta. Ez a nap arra fi-
gyelmeztet, hogy az előttünk álló új év-
ben törekedjünk arra, hogy békében él-
jünk önmagunkkal, minden emberrel és 
mindennel az egész világon.

 
 JANUÁR 6. – VÍZKERESZT
 Vízkereszt napja, a karácsonyi ün-

nepkör zárónapja, ezután veszi kezdetét 
a farsangi időszak. Háromkirályok napjá-
nak is nevezik, és a karácsonyfát is ezen a 
napon bontjuk le. Az egyház e napon em-
lékezik meg Jézus megkeresztelkedésé-
ről, ekkor szentelik a vizet és a tömjént. A 
szentelt víz a templomokban is megta-
lálható, de a hívek vittek belőle ottho-
nukba is. Széthintették a szobában, az 
istállóban, a földeken, hogy egészsége-
sek legyenek, illetve a bő termés remé-
nyében, és hogy áldás legyen a házon. 
Öntöttek belőle a csecsemő fürdővizé-
be, vagy éppen meghintették vele az ifjú 
párt. Betegeknek általában a halántékát 
kenegették vele, és behintették termé-
szetesen a halottakat is. A keleti egyház-
ban a folyók megszentelése is szokásban 
volt, körmenetben vonultak a hívek a fo-
lyóhoz, ahol faragott keresztet vetettek 
a vízbe. Ebből a szokásból alakult ki a 
házszentelés vagy más szóval koledálás 
szokása. Általában a pap és a kántor el-
megy a hívek házához, megáldja azt, el-
beszélget velük. Fáradozásaiért a háziak-
tól sonkát, tojást, szalonnát és lélek-
pénzt kapott. Egyes protestáns vidéke-
ken ezt a szokást az egyház tiltotta. 

Sok helyütt a fiúgyermekek eljártak a 
házakhoz "háromkirályt járni". A drama-
tikus játék a bibliai történetet meséli el, 
amikor a napkeleti bölcsek felkeresik a 
kis Jézust. A szereplők fehér, bő ingbe és 
díszes süvegbe öltöznek, valószínűleg 
legnépszerűbb Boldizsár, a szerecsenki-
rály szerepe, amihez az arcot jól össze 
kell kormozni. (http://www.unnep.men 
tha.hu/januar.htm)

 
FARSANG
Az ókori népek tavaszünnepének, 

főleg a római szaturnáliáknak hagyomá-
nyaiban gyökerező szokás- és hagyo-

mánykör az európai népeknél továbbélt. 
A téli napforduló után tartott télteme-
tő-tavaszkezdő ünnepségek az egyházi 
évben a karácsonyi és a húsvéti ünnep-
kör közé szorult. Mivel azonban a húsvét 
a tavaszi napéjegyenlőséget követő 
holdtöltétől függ, az azt megelőző, elő-
készítő negyvennapos böjt kezdő napja, 
a hamvazószerda is ennek megfelelően 
– jó egy hónapnyi eltéréssel – változik. Az 
előtte levő időszak, a farsang húshagyó-
keddel végződik. E napnak német neve 
Fastnacht (böjtelőéj) volt. E szó bajor-
osztrák szájon annak idején Vaschanc, 
ebből pedig nálunk fassang, majd far-
sang lett. Ez lett a neve a vízkereszttől, 
vagyis január 6-tól hamvazószerdáig ter-
jedő, rövidebb-hosszabb időszaknak is.

 

JANUÁR 6. – A SZENT KORONA 
HAZAÉRKEZÉSE

1945 elején Szálasi Ferenc nyilas ve-
zetőnek menekülnie kellett, a Koronát 
magával vitte, mivel az volt a véleménye, 
hogy „a Szent Korona és az államfő elvá-
laszthatatlanok egymástól”. A koronaőr-
ség teherautója, Szálasival és főembe-
reivel együtt a 8. amerikai hadsereg fog-
ságába került. Az amerikaiak megszerez-
ték a koronázási ládát, majd a Szálasi 
szárnysegédjénél lévő kulcsot is. A láda 
azonban üres volt. Végül az egyik koro-
naőr elárulta, hogy a Koronát Szálasi ren-
deletére Mattsee mellett, egy mocsár-
ban elásták. A Szent Korona az Amerikai 
Egyesült Államok őrizetébe került, 
előbb Európában, azután Amerikában. 
Visszaadását a magyar kormány nemzet-
közi fórumokon többször is szóvá tette, 
eredménytelenül. Végül a Szent Korona 
– a magyar állam önállóságának és füg-
getlenségének jelképe – több mint 
három évtized után tért haza. Cyrus 
Vance, az USA külügyminisztere a Buda-

pestre érkezett magyar Szent Koronát 
és a koronázási ékszereket 1978. január 
6-án adta át Apró Antalnak, az Ország-
gyűlés akkori elnökének a Parlament-
ben. Azóta e napon ünnepeljük A SZENT 
KORONA HAZAÉRKEZÉSÉt.

 
JANUÁR 10. – A HORTOBÁGYI 

NEMZETI PARK MEGALAPÍTÁSA – 
1973

A Hortobágy Európa legnagyobb szi-
kes pusztája. Itt alapították meg Magyar-
ország első nemzeti parkját 1973. január 
10-én: a 81 000 hektár kiterjedésű Hor-
tobágyi Nemzeti Parkot.

A Hortobágy sajátos földrajzi tájegy-
ség: tágas legelőterület, amely az egyik 
ősfoglalkozást, az állattenyésztést an-
nak eredeti vonásaival együtt máig meg-
őrizte.

Az 1999-től a Világörökség részeként 
számon tartott terület magában foglalja 
a Hortobágyon kívül a Nagykunság jelen-
tős részét, valamint a vidék arculatát 
meghatározó építészeti emlékeket, 
mint például a Kilenclyukú hidat, a Hor-
tobágyi Csárdát és a Pásztormúzeumot.

 
JANUÁR 22. – A MAGYAR KULTÚRA 

NAPJA – A HIMNUSZ SZÜLETÉSNAPJA
A kézirat szerint Kölcsey Ferenc 

1823-ban ezen a napon fejezte be a Him-
nusz megírását. Erre az eseményre em-
lékezve 1989 óta január 22-én ünnepel-
jük A MAGYAR KULTÚRA NAPJÁT. Ezen 
napon tüntetik ki a pedagógusokat is 
1993 óta.

 
JANUÁR 27. – A HOLOCAUST 

NEMZETKÖZI EMLÉKNAPJA
1945. január 27-én az első ukrán 

front néhány katonája lépett be első-
ként az auschwitzi haláltábor kapuján. A 
látvány döbbenetes volt. Halottak min-
denütt, az élők pedig emberi roncsok 
voltak csupán. 1942–45 között majd két 
millió ember pusztult el a legnagyobb 
náci haláltáborban. 2006-tól január 27. – 
az ENSZ határozata alapján – a holocasut 
nemzetközi emléknapja. A világon min-
denütt megemlékeznek a népirtás áldo-
zatairól, a körülbelül 6 millió emberről, 
aki már soha nem térhetett vissza az 
életbe.
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